
سال پنجم2    سیاسـت  
شماره 1216 a r m a n m e l i . i r

دوشنبه 
1400 .11 .04

21 جمادی الثانی 24/1443ژانویه 2022

بازگشت نخبگان و 
فرهیختگان به رسانه ملی 

یک نماینده مجلس حــذف ارز 
ترجیحی را اقدامی راهبردی برای 
نجات اقتصاد ایران دانست و تأکید 
کرد: جامعه ایران در حال حاضر 
تحمل هیچ تنش اقتصادی جدیدی را 
ندارد. پس این اقدام مهم را به صورت 
تدریجی باید اجرا کرد؛ چنانکه ارائه 
پیشنهاداتی چون کارت خرید نان 
و ارزاق، توهین به هویت، عزت و 
کرامت یک ملت بزرگ، انقلابی و 
تاریخ ساز اسـت. حســـین گودرزی 
خطاب به رئیس صدا و سیما، بیان 
کرد: آقای دکتر جبلی، ضمن تقدیر 
از تغییرات سازنده تان در رسانه ملی، 
ضرورت توجه به وفاق اجتماعی و 
همه مؤلفه های تشکیل دهنده هویت 
ملی ایرانیان و بازگشت نخبگان و 
فرهیختـگان به رسانه را گـــوشزد 
می کنم. انتـــظار مـی رود با تجمیع 
شبکه  ایجاد  و  مرتبط  شبکه های 
کارآفرینی و اشتغالزایی، هم راستا با 
نیاز اساسی ملت و دولت، مهار بیکاری 
را به نهضتی فراگیر و پرشتاب تبدیل 
کنید. وی خــطاب به رئیس جمهور 
گفت: مجلس و کارکنان شاغل و 
بازنشسته در انتظار اعلام وصول لایحه 
اصلاح قانون حقوق و دستمزدها، 
به عنوان یک اقدام راهبردی دولت 

انقلابی هستند.

یـــادداشت

گفت وگوهای برجامی با یک سری گره هایی روبه رو است که 
گشودن این گره ها نیاز به نوعی تصمیم گیری های سخت دارد که 
سبب می شود مشکل همچنان باقی بماند. به همین دلیل است که 
نه تنها از آخرین ماه های دولت آقای روحانی بلکه در دولت جدید 
هم از وقتی که دور هفتم و هشتم مذاکرات آغاز شد این بحث مطرح 
شده که گفت وگوها به خوبی پیش می رود و چند گره کوچک باقی 
مانده که اگر این گره ها نیز برطرف شود همه مشکلات حل است. در 
حالی که ما می  بینیم این جمله مدام تکرار می شود که هنوز هم اگر 
بخواهیم از طرف های گفت وگو کننده بپرسیم که مساله کجا است و 
این گره چه چیزی است که گشودن آن به ظاهر آسان اما بسیار سخت 
و اساسی پاسخی نمی دهند یا ندارند که بدهند چرا که گفت وگوها 
در دوری از محرمانگی دنبال می شود. ولی در مجموع همان گزاره ها 
هستند که بن بست را به وجود آوردند. از طرف دیگر به نظر می رسد 
که طی ماه های اخیر روسیه ابتکار عمل جدی و تاثیر گذار را در روند 
گفت وگو ها دارد و می تواند به ویژه تاثیر گذاری زیادی بر روی مواضع 
ایران داشته باشد. سفر اخیر آقای رئیسی به مسکو نیز این گمانه زنی 
را تشویق کرده است. اما مشخص نیست چه اتفاقی افتاد که به یکباره 
همان پیشنهاد روسیه یعنی کم در برابر کم که مدت ها پیش نیز مطرح 
شده بود بازهم این بار مطرح گردیده و با مخالفت هایی از سوی ایران و 
آمریکا مواجه شده است. البته ما با پیشنهادی که روسیه مطرح کرده 
بود خیلی آشنا نیستیم اما می شود گمان کرد که درباره غنی سازی 
60درصد و 90درصد یا اورانیوم های تولید شده، سرنوشت آنها و 
زمان گریز از توافق می توانست از جانب ابران مطرح شود. همه اینها 
سبب شده که تهران با یک نوع دلزدگی روبه رو شود. حال اینکه این 
دلزدگی واقعی است یا تبلیغاتی به درستی مشخص نیست که اصل 
واقعیت چیست. چرا که تهران گام به گام همسو و موافق با موضع 
روسیه تا کنون گفت وگو ها را دنبال می کرده و آن نا امیدی هایی که 
در دور هفتم گفت وگو ها برای نتیجه بخش بودن این گفت وگو ها در 
دور هشتم دیدیم که اگر چه کند اما ورق برگشت. اما اینکه آیا این 
مخالفت ها تبلیغاتی است یا واقعی و اینکه چند و چون این مخالفت ها 
با آنچه که روسیه پیشنهاد داده و آیا این پیشنهاد همانی است که 
از سوی ناظران گمانه زنی  می شود یا پیشنهادی است که انتخابش 
برای تهران سخت خواهد بود. هر چقدر روند این گفت وگو ها طولانی 
می شود این گفت وگوی موقت آیا برای مذاکره کنندگان آمریکایی در 
داخل آمریکا و در فضای رقابتی میان دموکرات ها و جمهوری خواهان 
آن هم در آستانه توالی انتخابات کنگره و همچنین مخالفت هایی در 
آمریکا برای توافق موقت وجود دارد قابل فروش خواهد بود؟ به نظر 
می رسد پیشنهاد توافق موقت برای ناظران برای ارائه یک تحلیل روشن 
مبهم است و معلوم است که این پیشنهاد هم از طرف آمریکا و هم از 
طرف ایران پذیرفتنش سخت است، چرا که نه برای مذاکره کنندگان 
ایرانی و نه مذاکره کنندگان آمریکایی در داخل کشورهایشان قابل 

فروش نخواهد بود.

توافق موقت مطلوب ایران و آمریکا نیست

بررسی مجدد طرح صیانت 
سخنگوی کمیسیون مشترک طرح حمایت از 
حقوق کاربران در فضای مجازی گفت که قرار است 
از روز سه شنبه)فردا( مجددا جلسات این کمیسیون 
تشکیل شود. لطف ا... سیاهکلی در خصوص آخرین 
وضعیت طرح حمایت از حقوق کاربران فضای مجازی 
در مجلس افزود: نظر مرکز پژوهش های مجلس 
به کمیسیون ارائه شده است و روز سه شنبه جلسه 
کمیسیون مشترک برگزار خواهد شد و رسیدگی به 
طرح ادامه می یابد. وی افزود: این طرح به هیچ عنوان 
از دستور کار خارج نشده بود و ان شاءا... بررسی ها با 
کیفیت بهتر و با نگاه اصلاحی تر و با عیب کمتر دنبال 
خواهد شد. اعضای کمیسیون مشترک حمایت از 
حقوق کاربران در دوازدهمین جلسه کمیسیون 
مصوب کرده بودند که طرح حمایت از حقوق کاربران 
در فضای مجازی برای اعمال پیشنهادات کارشناسی 
و بررسی بیشتر به مرکز پژوهش های مجلس بازگردد. 

واردات خودرو مشروط به نظر مجمع 
نمایندگان مجلس با اصرار بر مصوبه قبلی خود 
درباره واردات خودرو، طرح ساماندهی صنعت 
خودرو را جهت بررسی بیشتر به مجمع تشخیص 
مصلحت نظام ارجاع دادند. نمایندگان مجلس در 
جلسه علنی دیروز)یکشنبه(، به بررسی ایرادات 
شورای نگهبان در طرح ساماندهی صنعت خودرو 
پرداختند. حسینعلی حاجی دلیگانی عضو هیات 
رئیسه مجلس گفت که کمیسیون صنایع بر نظر 
قبلی خود در ماده ۴ طرح ساماندهی صنعت خودرو 
اصرار کرد. نمایندگان مجلس نیز با تایید مصوبه 
کمیسیون صنایع و معادن تصویب کردند که ماده 
۴ این طرح به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارجاع 
شو  . ماده -۴ هر شخص حقیقی و حقوقی می تواند 
به ازای صادرات خودرو یا قطعات خودرو یا سایر 
کالاها و خدمات مرتبط با انواع صنایع نیرو محرکه 
نسبت به واردات خودرو برای تنظیم بازار اقدام 
نماید.    تبصره -۱ با هدف تنظیم بازار و رعایت الگوی 
مصرف، شاخص های کیفیت و میزان مصرف سوخت 
خودروهای وارداتی و نیز سقف تعداد مجاز واردات 
آنها )متناسب با کسری تولید داخل نسبت به تقاضای 
موثر( به صورت سالانه، توسط وزارت صنعت، معدن 

و تجارت تعیین و به تصویب هیات وزیران می رسد.    

تداوم زندگی با زن و با مادر است
نماینده بروجرد گفت: تداوم زندگی با زن و با مادر 
است. فاطمه مقصودی اظهار کرد: هرکسی نمی تواند 
مادر شود وقتی خداوند انسان را به عنوان زن خلق 
می کند و بعد او را مادر می کند و بعد فرزندت را شهید 
می کند و به این شکل فرزند را از او می گیرد. وی 
تصریح کرد: خداوند برای آن مادر چیزهای خوبی را 
در نظر گرفته و در واقع سینه گشاده ای را داده است 
و به مصداق آیه »الم نشرح و لک صدرک« است. این 
نماینده با اشاره به صحبت های مادر شهید مسعود 
عسگری، خاطرنشان کرد: مگر می شود مادر بود و 
مادری از فرزندش بگوید و شما آن حس همدردی را 
نداشته باشید البته که شهدا فرزندان مادران ایرانی 

هستند. 

اجساد 3 سرباز عراقی در خاک ایران
وزارت دفاع عراق بیانیه ای درخصوص پیدا شدن 
بقایای اجساد سه سرباز عراقی در خاک ایران منتشر 
کرد که در زمان جنگ تحمیلی کشته شده اند. وزارت 
دفاع عراق در بیانیه ای اعلام کرد: اخیرا ویدئویی 
مبنی بر پیدا شدن بقایای اجساد سه سرباز عراقی 
کشته شده در زمان جنگ ایران و عراق در شبکه های 
اجتماعی منتشر شده است که یکی از ساکنان 
منطقه بستان در ایران آن را منتشر کرده است و 
هویت یکی از این سربازان به نام خالد احمد شوکت 

مشخص است. 

حق مناطق جنگی به بازنشستگان 
نماینده کرمانشاه در مجلس از دولت و رئیس 
سازمان برنامه و بودجه خواست با توجه به اینکه 
۱۱ ماه از ابتدای سال می گذرد نسبت به پرداخت 
حق مناطق جنگی به بازنشستگان اقدام کنند. 
محمد رشیدی در جلسه علنی دیروز )یکشنبه( 
مجلس شورای اسلامی در تذکری به دولت و 
رئیس سازمان برنامه و بودجه بیان کرد: چرا 
حق مناطق جنگی که از ابتدای سال ۱۴00 باید 
پرداخت می شد به بازنشستگان پرداخت نشده 
است؟ ۱۱ ماه از اول سال گذشته، اما ریالی به 
بازنشستگان پرداخت نشده است. وی در تذکری 
به وزیر دفاع و فرمانده ستاد کل نیروهای مسلح 
خواستار پرداخت حق مناطق جنگی نیروهای 
نظامی و انتظامی که قانون است شد و گفت: شما 
به این عزیزان که از امنیت کشور دفاع می کنند 

مدیون هستید. 

وزارت صمت جلوی  دلال بازی بایستد
نماینده میانه در مجلس در تذکری به وزارت 
صمت گفت: چرا نظارت موثر و قابل قبولی بر 
بازار و قیمت کالاها ندارید؟ چرا نمی توانید جلوی 
دلال  بازی، احتکار و گرانفروشی را بگیرید و چرا به 
موقع در تهیه کالاهای اساسی و توزیع آن اقدام 
نمی کنید؟ سید مرتضی حسینی تذکری به وزیر 
صمت داد و اظهار کرد: چرا نظارت موثر و قابل 
قبولی بر بازار و قیمت کالاها ندارید؟ چرا نمی توانید 
جلوی دلال  بازی، احتکار و گرانفروشی را بگیرید 
و چرا به موقع در تهیه کالاهای اساسی و توزیع 
آن اقدام نمی کنید؟ چرا قیمت برنج ایرانی روز 
به روز به صورت تصاعدی افزایش پیدا می کند، 
شرکت خدمات بازرگانی دولتی چه کاری انجام 
می دهد؟ حسینی افزود: برنج شهرستان میانه در 
عرض یک ماه 25 هزار تومان افزایش قیمت داشته 
است که اگر این افزایش قیمت به جیب کشاورزان 
و تولیدکنندگان می رفت جای تاسف نداشت، اما 
متاسفانه سود آن به جیب دلالان و دودش به جیب 

مصرف  کننده می رود.

خبـــر

مقام معظم رهبری در خجسته سالروز ولادت با 
سعادت حضرت فاطمه زهرا سلام  ا... علیها، در دیدار 
جمعی از مداحان اهل  بیت، با اشاره به برخی ابعاد والای 
شخصیت حضرت صدیقه کبری از جمله حرکت های 
اجتماعی و خدمت بی منت به مردم، هیأت ها را کانون 
جهادِ عظیمِ تبیین دانستند و تأکید کردند: هیأت ها 
باید محل روشنگری و پاسخ متقن و صحیح به سؤالات 
روز جامعه به ویژه نسل جوان باشد. حضرت آیت ا... 
خامنه ای در این دیدار ضمن تبریک سالروز میلاد 
حضرت فاطمه زهرا سلام ا...  علیها و سالروز ولادت امام 
خمینی)رض( و روز گرامیداشت مقام مادر و زن، به 
برخی ابعاد شخصیت فوق العاده حضرت زهرا سلام ا... 
علیها براساس آیات قرآن کریم و احادیث اشاره کردند و 
گفتند: جایگاه طهارت، کار برای خدا و خدمت بی منت 
و موقعیت ممتاز در مواجهه با جبهه باطل در قضیه 
مباهله از جمله ویژگی های بی نظیر آن حضرت هستند 
که در قرآن کریم صراحتاً به آنها اشاره شده است. 
ایشان با اشاره به آیات سوره »دهر«، خدمت بی منت و 
کمک خالصانه به نیازمندان را از نشانه های مهم جامعه 
فاطمی خواندند و افزودند: به لطف الهی، بعد از پیروزی 
انقلاب اسلامی، جامعه ایران، فاطمی شده است و در 
طول ۴۳ سال گذشته حرکت فاطمی را در دوران دفاع 
مقدس، در دوران حرکت علمی و خدمات بی منت 
شهیدانی همچون فخری زاده، شهدای هسته ای و 
دانشمند بزرگ مرحوم کاظمی آشتیانی و در حوادث 
طبیعی همچون سیل و زلزله بارها دیده ایم. مقام معظم 
رهبری دوران شیوع بیماری کرونا و خدماتی را که 
بدون مزد و منت ارائه شد و همچنان ادامه دارد، نمونه 
دیگری از حرکت برگرفته از الگوی فاطمی برشمردند 
و تأکید کردند: حضرت فاطمه زهرا باید در همه جهات 
به ویژه حرکت های اجتماعی و انقلابی، اسوه و الگو 
باشند. حضرت آیت ا... خامنه ای در بخش دیگری از 
سخنان شان به موضوع هیأت ها اشاره کردند و گفتند: 
محور شکل گیری هیأت ها به عنوان یک واحد اجتماعی، 
مودت اهل بیت و زنده نگه داشتن راه و مکتب ائمه بوده 

که از زمان خود آن بزرگواران شکل گرفته است. ایشان، 
نقش و کارآیی هیأت ها را در مقاطع مختلف به ویژه 
دوران انقلاب اسلامی و دفاع مقدس، بزرگ و بسیار 
تأثیرگذار خواندند و افزودند: بر اساس فرمایشات ائمه 
اطهار، هیأت کانون جهاد عظیمِ تبیین و روشنگری 
است. مقام معظم رهبری ساختار هیأت را مرکب از 
»مغز و معنا« و »تحرک و پویایی« دانستند و گفتند: 
مغز و معنای هیات همان تبیین مکتب است و هیات، 
مرکز مهم تبیین مفاهیم و معارف اسلامی و پاسخ به 
سؤال های گوناگون جوانان درباره مسائل اصولی و 
سبک زندگی است. پویایی و تحرک هیات نیز به معنی 
فرصت مواجهه مستقیم با مخاطب و انتقال احساسات 
است. ایشان قوام و اساس هیات را مقوله جهاد خواندند 
و افزودند: هر تلاش خوب و بجایی، جهاد نیست. جهاد 
یعنی تلاش برای هدف گیری دشمن، و در هر زمان باید 
عرصه جهاد را به درستی تشخیص داد. حضرت آیت ا... 
خامنه ای با اشاره به عرصه های گوناگون جهاد در 
دوره های مختلف همچون جهاد نظامی، علمی و فعالیت 
و خدمت اجتماعی خاطرنشان کردند: به عنوان نمونه 
خدمت اجتماعی به مردم در شرایطی که دشمن با ایجاد 
فشار اقتصادی سعی در قرار دادن آنها در مقابل نظام 
اسلامی دارد، جهادی ارزشمند است. ایشان با اشاره به 
تحرک وسیع دشمنان ملت ایران برای وارونه سازی 
افکار و تخریب ایمان و باورهای مردم بوسیله انبوه 
رسانه ها و با استفاده از هزاران متخصص هنر و رسانه و 
پشتیبانی های هنگفت مالی و امنیتی، مهم ترین عرصه 
جهاد را عرصه »تبیین و روشنگری« دانستند و تأکید 
کردند: در مقابل این حرکت شیطانی، هیات ها باید از 
خود سؤال کنند که در جنگ بی امان جبهه حق و باطل، 
و تقابل روایت دروغ و حقیقت در کجا قرار دارند و چگونه 

آرمان ها و مبانی اصلی انقلاب را گسترش می دهند. 
 مداح و واعظ دو ستون مهم و پایدار هیأت

حضرت آیت ا... خامنه ای »واعظ« و »مداح« را دو 
ستون مهم و پایدار هیات برشمردند و با تأکید بر منحصر 
به فرد بودن هنر مداحی، گفتند: مداحی با جلا دادن دل 

مخاطب و بردن او به عمق تاریخ، به او معرفت دینی، 
اخلاقی و سیاسی می بخشد. ایشان با تحسین همکاری 
شاعران آیینی و مداحان برای پر بار کردن مجالس 
اهل بیت و اعتلای شعر آیینی، گفتند: صدا، آهنگ و 
هندسه خوانندگی صورت هنر مداحی را تشکیل می دهد 
اما این صورت که در واقع وسیله و ابزار است نباید بر محتوا 
غلبه کند و آن هدایت و محبت جهت دهنده به حرکت 
جامعه در درون آن گم شود. مقام معظم رهبری ابتکار و 
نوآوری در امر مداحی را خوب و مفید برشمردند و افزودند: 
نوآوری نباید به هنجارشکنی و تغییر هویت مداحی منجر 
شود و اجرای مداح را به سمت اموری که مداحی نیست 
بلغزاند؛ چرا که مداحی، موسیقیِ پاپ نیست. حضرت 
آیت ا... خامنه ای با اشاره به نقش آفرینی و امتحان های 
خوب مداحان در دوران دفاع مقدس و همچنین در فتنه 
۸۸ گفتند: مداحان به معنی واقعی کلمه مجاهدپروری 
و شهیدپروری کردند و در جنگ رسانه ای و فرهنگی 
میان جمهوری اسلامی و دشمن، صدای رسای مداحان 
انقلابی کارساز بود و امروز نیز این صدای رسا همچنان 
باید در مقابله با جبهه گسترده دشمن کارساز باشد. مقام 
معظم رهبری تلاش و نوآوری مداحان برای جذب جوانان 
را اقدامی خوب و تعالی بخش خواندند و در عین حال تأکید 
کردند: مراقب باشید، جذب جوانان به هر قیمتی نباشد 
و اینگونه نشود که برای جذب جوان، از برخی آهنگ ها و 
نواهای نامناسب استفاده شود. ایشان با تأکید بر اینکه 
جذب جوانان باید با حفظ ساختار صحیح هیأت باشد، 
گفتند: باید مراقبت شود تا ترکیب مداحی و حقیقت و 
هویت آن از بین نرود. حضرت آیت ا... خامنه ای مداحان 
را به استفاده از مطالب و اشعار متقن و معتبر توصیه و 
خاطرنشان کردند: برخی مواقع یک حرف سست و یا یک 
بیان نارسا و غلط، دستاویز زیر سؤال بردن اسلام و تشیع 
و حمله به علمای بزرگ و معارف دینی می شود، بنابراین 
استفاده از مطالب مستند و مقتن حتماً در برنامه کاری 
مداحان باشد. پیش از سخنان رهبر انقلاب اسلامی، 
یازده تن از مداحان و شاعران به قرائت اشعار و مدایحی 

در فضائل حضرت فاطمه زهرا سلام ا...  علیها پرداختند.

جلال خوش چهره
تحلیلگر مسائل بین الملل

مقام معظم رهبری در دیدار جمعی از مداحان:     

نوآوری نباید به هنجارشکنی و تغییر هویت مداحی منجر شود
 جذب جوانان به هر قیمتی نباشد

رئیس جمهور در مراسم بزرگداشت روز زن:       

»طلاق توافقی« نباید به سهولت انجام شود  
 مسأله زن را نباید از خانواده تفکیک کرد

آرمان ملی: رئیس جمهور گفت: تحصیل، 
ورزش و اشتغال زنان، تحکیم خانواده، زنان 
سرپرست خانواده برای دولت مهم هستند. 
مشاوره های ازدواج باید اصلاح شود، طلاق 
توافقی باید اصلاح شود و به سهولت انجام نشود. 
نباید مشاوره به سمت جدایی باشد بلکه مشاوران 
باید مشکل را حل کنند. مشاوران باید درست 
مشاوره دهند. آیت ا... سیدابراهیم رئیسی در 
مراسم بزرگداشت روز زن در سالن اجلاس سران، 
اظهار کرد: باید شخصیت فاطمه زهرا)س( را 
شناخت. اگر فاطمه شناخته شود، لیله القدر 
درک شده است. وی ادامه داد: حضرت فاطمه 
یک جایگاه ملکوتی دارد که جز اولیای خدا 
دستیابی به معرفت این جایگاه امکان ندارد. ما 
حقیقت اسامی حضرت فاطمه را مثل  ام ابیها 
نمی دانیم. خیلی مفاهیم بلندی دارد صفات و 
اسامی ملکوتی حضرت فاطمه، اما شخصیت 
فاطمه دست یافتنی است. باید به سیره و سلوک 
فاطمی توجه کنیم. خطبه جامع فاطمه اطهر 
روایت از قرآن، علی، عدالت و نجات انسان دارد. 
هر کسی این خطبه را درک کند، سیره زندگی را 
می آموزد. رئیس جمهور با اشاره به سیر مراحل 
زندگی حضرت فاطمه و دفاع از ولایت و جهاد 
روشنگری ایشان، خاطرنشان کرد: فاطمه دوست 
و دشمن را شناساند و نقاب از چهره نفاق برداشت. 
او نمونه زن کمال یافته است. فاطمه مقامی 
بسیار عالی دارد که باید شناخته شود. فاطمه 
اطهر یک هدیه ملکی از پیامبر به اذن خداوند 
دریافت کرد که فدک است و هدیه دیگر ملکوتی 

ایشان، تسبیحات حضرت زهراست که در اختیار 
ماست. تمام هستی و عالم در این تسبیحات قرار 
داده شده است. حضرت فاطمه منشأ همه خیرها 
است. رئیسی افزود: امروز نمی خواهند فاطمه 
شناخته شود و الگوی جامعه شود و در عالم برای 
این هدف بسیار تلاش می کنند. دنیا دنبال فهم 
گم گشتگی زن و جبران آن هستند. در تمدن 
اسلامی سخن از پیشگیری از گم گشتگی زنان و 
خشونت است تا زن و انسانی به گم گشتگی هویت 
مبتلا نشوند. رئیس جمهور بیان کرد: تکریم 
واقعی زن مسأله امور زنان ماست. باید به هویت 
واقعی زن توجه کرد. خداوند هیچ تفاوتی بین 
زن و مرد برای رسیدن به کمال قائل نشده است. 
برای مقابله با آسیب های اجتماعی در مورد زنان 
که ما را رنج می دهد، توجه به هویت زن و ارتقای 
شخصیت زن در خانواده و اجتماع ضروری است. 
از سویی عدم شناخت حقوق و مسئولیت زنان 
شاید از بزرگ ترین چالش های زنان باشد. وی 
عنوان کرد: رهبری فرمودند زنان مربیان جامعه 
تاریخ ساز و تمدن ساز هستند و این یک حقیقت 
است. زنان نقش مهمی در دفاع مقدس داشتند. 
پیروزی ها مرهون نقش زنان است. رئیسی در 
ادامه گفت: نگاه اسلام به زن خیلی متفاوت از 
نگاه غرب است. حق مالکیت، ارث و رای چند 
سال است در غرب شکل گرفته است؟ ۱۴00 
سال پیش در اسلام سخن از شنیدن حرف و رای 
زنان است. وی تاکید کرد: مسأله زن را از خانواده 
نباید تفکیک کرد. اسلام نگاه متوازن به مرد و زن 
دارد. اکنون باید از کلی گویی دست برداشت و 

راهکار اجرایی برای صیانت از نقش زن در مسائل 
شخصی، خانوادگی و اجتماعی و سیاسی ارائه 
شود. الان در اسناد کلی گویی شده است. جامعه 
باید بر اساس عقلانیت، اخلاق و معنویت بنا شود 
و زنان در ایجاد این جامعه نقش مهمی دارند. 
رئیس جمهور اضافه کرد: آسیب های اجتماعی 
مورد توجه دولت است و سازمان امور اجتماعی 
وجود دارد که باید فعالیت خود را مضاعف کند و 
از نقش سازمان های مردم نهاد باید استفاده کند. 
این مسأله دولت است. تحصیل، ورزش و اشتغال 
زنان، تحکیم خانواده، زنان سرپرست خانواده برای 
دولت مهم است. مشاوره های ازدواج باید اصلاح 
شود، طلاق توافقی باید اصلاح شود و به سهولت 
انجام نشود. نباید مشاوره به سمت جدایی باشد 
بلکه مشاوران باید مشکل را حل کنند. مشاوران 
باید درست مشاوره دهند. مراجعه به مشاوران را 
رایگان می کنیم. زنان سرپرست خانواده و بیمه 
کردن آنها در دستور کار دولت است؛ این مسائل 
از دغدغه های دولت است. رئیس جمهور تصریح 
کرد: مشکل اشتغال و مسکن باید حل شود و ما در 
دولت این مشکل را حتما حل می کنیم. کشور به 
بیش از یک میلیون مسکن در سال نیاز دارد و باید 
عقب ماندگی را جبران کنیم. حل مشکل اشتغال 
را دنبال می کنیم. در بودجه سال آینده این مسأله 
مورد توجه قرار گرفته است. رئیسی خاطرنشان 
کرد: دولت به دنبال حل مشکلات کشور است 
اما ما برای مشارکت مردم در حل مشکلات بسیار 
نقش قائلیم. دولت هم وظیفه هدایت، حمایت و 

نظارت دارد.

 صلح جایگزین
 حکم شود

رئیس مرکز توسعه شوراهای حل 
اختلاف کشور گفت: اگر این مهم در 
جامعه ساری و جاری شود موفق خواهیم 
شد در غیر اینصورت تنها ضرر و خسران 
خواهد بود لذا همه باید در این عرصه 
تلاش کنند و این تلاش ها نیز محدود 
به قشر خاصی نیست، باید تلاش کرد که 
صلح جایگزین حکم شود تا به همبستگی 
اجتماعی و رفاقت و مودت بین مردم 
کمک شود. حجت الاسلام هادی صادقی 
با تاکید بر اینکه شوراهای حل اختلاف 
نیز می توانند در این مسیر فعالیت کنند 
گفت: برخی قضات کشور 90 درصد 
پرونده های خود را با سازش حل می کنند. 
دستگاه قضا باید ضمن آنکه با شجاعت و 
بردباری عمل می کند مهربانی و بردباری 
نیز داشته و خیلی زود حکم را قاطع 
نکنند. اگر اینگونه شود دادگستری ما 
قوی و بردبار و شجاع و در عین حال صبور 
خواهد بود. وی افزود: در کنار شوراهای 
حل اختلاف، صلح یارانی هستند که به 
شکل آزاد فعالیت می کنند و در کنار این 

صلح یاران مرکز داوری نیز فعال است.

سـرمقــاله

امروزه موضوع هسته ای ایران جزو معدود موضوعات مشترکی 
است که میان آمریکا و اروپا وجود دارد و در این مورد اختلاف 
   نظر چندانی میان لندن، پاریس، برلین و واشنگتن وجود 
ندارد. باید توجه داشت که رفتار اروپا در برابر ترامپ و رویکرد 
آن نسبت به دولت بایدن از یک منطق واحد تبعیت می    کند 
و آن تلاش برای جلوگیری از بی  اهمیت شدن اتحادیه اروپا 
برای واشنگتن است. اروپا به خوبی می داند که با تشدید رقابت 
میان آمریکا و چین، جای چندانی برای مانور و قدرت نمایی در 
سیاست جهانی نخواهد داشت. کما اینکه برای حل مشکلات 
داخلی خود هم چاره ای جز کمک گرفتن از آمریکا ندارد. پیمان 
اخیر امنیتی میان آمریکا و بریتانیا به خوبی نشان داد که نگاه 
واشنگتن به آینده سیاست جهانی چگونه است. در راهروهای 
قدرت در واشنگتن، جمهوری خواهان و دموکرات   ها سخت 
نگران پیامدهای منفی ظهور چین بر جایگاه آمریکا در جهان 
هستند و سایر مسائل در اولویت    های بعدی قرار دارند. متحدان 
آمریکا در جهان و در راس آن ها اتحادیه اروپا از آن بیم دارند که 
مشغول شدن همه حواس واشنگتن به مهار پکن باعث فراموشی 
آن ها شود. همه رهبران سیاسی در همان حال که نگران کاهش 
تعهدات آمریکا نسبت به خودشان هستند تلاش می    کنند روابط 
خود را با چین از نو تنظیم کنند و اروپا نیز مستثنی از این قاعده 
نیست. بعد از گزارش رسانه های غربی درباره به    کارگیری 
اجباری اویغورها در کارخانه    های شرکت  های چندملیتی 
تقریبا هیچ یک از شرکت های اروپایی حاضر به ترک چین و 
صرف نظر کردن از منافع اقتصادی خود نشدند. در این اوضاع، 
اروپایی    ها امیدوارند که با همراهی کردن با آمریکا و به یک معنا 
همراه شدن با سیاست های آمریکا، سرعت کاهش اهمیت خود 
در جهان را کندتر کرده و بتوانند برای بهبود وضع خود چاره ای 
بیندیشند. نگاه اروپا به احیای برجام در این بستر کلان سیاسی 
قابل فهم است. سیاست یک امر مدام در حال تغییر است و هیچ 
دولتی سیاست یکسان و دائمی ندارد بلکه تنها منافع هستند 
که دائمی    اند. امروز منافع اروپا ایجاب می کند که برخلاف رویه 
چند سال پیش خود با آمریکا همسو شود. دو سال پیش تحلیل 
اروپایی ها این بود که اگر با ترامپ در اعمال فشار بر ایران همراه 
شوند آمریکا، اروپا را فراموش خواهد کرد و کنار خواهد گذاشت 
و امروز بر این باور هستند که اگر با دولت بایدن در اعمال فشار 
بر ایران همراه شوند، می توانند از بروز شکاف بیشتر در روابط 
آمریکا با اتحادیه اروپا جلوگیری کنند. اروپا هیچگاه به تنهایی 
قادر به توافق با ایران و اجرای این توافق نبوده است و رهبران 
اروپایی چه در جلسات خصوصی و چه در مقابل تریبون رسانه ها 
به این واقعیت اعتراف کرده اند. حتما برای اروپا توافق با ایران 
اهمیت دارد اما در تحلیل نهایی، اولویت اصلی اروپا بهبود روابط 
با واشنگتن است و سایر موضوعات در پرتو آن  سنجیده و ارزیابی 
می شود. اگر امروز آمریکا می    گوید که زمان برای توافق اندک 
است و دلیل آن تحولات داخلی آمریکاست، اروپا به زبان خودش 
و البته با صدای بلندتر این موضع   گیری را تکرار می    کند. همچنین 
اگر در ادامه، مسیر رویکرد واشنگتن به مذاکرات عوض شود 

بروکسل باز هم چاره ای جز همراهی با آمریکا نخواهد داشت.

سرنوشت یک پرونده مشترک 

رحمان قهرمان پور 
 تحلیلگر مسائل بین الملل

 حرکت کشور
 به سمت اقتصاد اسلامی

نماینده مجلس با اشاره به لزوم اصلاح 
زیرساخت های اقتصادی کشور به ویژه 
در زمینه برنامه بودجه کشور، اظهار 
کرد: کشور باید به سمت اقتصاد اسلامی 
حرکت کند. هنوز تفکرات غربی در زمینه 
مدیریت اقتصاد در برخی مدیران وجود 
دارد. اقتصاد مقاومتی برای سازماندهی 
اقتصاد کشور مطرح شده است و باید آن 
را اجرایی کرد. حجت الاسلام والمسلمین 
احمد سالک درباره راهکار کم کردن 
بر  ترجیحی  ارز  منفی حذف  اثرات 
معیشت خانوارها، خاطرنشان کرد: اگر 
رفع بیکاری را با اجرایی کردن مشارکت 
مردم برای رشد تولید و خودکفایی دنبال 
کنیم، موضوع ارز ترجیحی هم حل 
می شود. راهکارهایی مثل پرداخت یارانه 
در قبال حذف ارز ترجیحی می تواند 
تاثیر موقت داشته باشد و به صورت 
مقطعی مشکلات خانوارها را حل کند، 
ولی این راهکار موقتی است و باید به 
فکر افزایش تولید با رویکرد صادرات و 
حضور در بازارهای بین المللی بود. در 
سفر رئیس جمهور هم به روسیه سقف 
تبادلات اقتصادی به ۱0 میلیارد دلار 
رسید. البته کشور ظرفیت فراوانی برای 

تولید و صادرات دارد. 

آرمان ملی: رئیس مجلس در نشست 
با زنان کارآفرینِ مدیر عامل شرکت های 
و  تبریک  عرض  ضمن  بنیان  دانش 
تهنیت به زنان کارآفرین کشور گفت: 
بحث جنسیت در جامعه ما موضوعیتی 
ندارد و زنان می توانند فعال باشند هر 
چند که فرهنگ غرب به دنبال نگاه 
مردواری در زنان است یعنی اگر زنان 
برخی خصلت مردان را پیدا کنند دیده 
می شوند، اما ما چنین دیدگاهی را قبول 
نداریم و چنین موضوعی را در شان زنان 
نمی دانیم. محمدباقر قالیباف با تأکید بر 
اینکه ما به سهم خود در مجلس و همه 
مسئولان، نباید زنان جامعه را در دوراهی 
مشارکت اجتماعی یا خانه داری قرار 
دهیم، اظهار کرد: باید به خانم ها قدرت 
انتخاب و فرصت نقش آفرینی داده شود، 
اثربخشی و مدیریت زنان در ابعاد مختلف 
کاری مشخص است، به عنوان مثال در 
نیروی انتظامی با شکل گیری پلیس زن 
تلاش کردیم تا از ظرفیت زنان استفاده 
کنیم و تحول و پویایی آنها را نیز شاهد 
بودیم. وی یادآور شد: به عنوان مثال ما 
در نیروی انتظامی باور داشتیم که زنان 
نه تنها به عنوان کارمند بلکه در سطح 

یک افسر می توانند مشغول به کار شوند 
اما در جایگاهی که در شان زنان باشد؛ 
ما باور داریم که برخی از کارها حتی در 
حوزه های فنی، علمی و مدیریتی به کمک 
زنان می تواند انجام شود. رئیس قوه مقننه 
با اشاره به آمار استفاده از ظرفیت زنان 
در حوزه فعالیت های دانش بنیان بیان 
کرد: نقش آفرینی زنان در اکثر مقاطع 
کمتر از ۱0 درصد است اما خوشبختانه 
در حوزه فعالیت های دانش بنیان شاهد 
حضور پررنگ زنان در سطوح مدیرعاملی 
شرکت های  علمی  هیأت  اعضای  و 
دانش بنیان هستیم و این نشان می دهد 
که ما باید از فرصتی که برای جامعه 
وجود دارد استفاده کنیم و بپذیریم که 
پویایی جامعه در گرو پویایی خانواده است 
و ستون خانواده، زنان هستند. رئیس 
مجلس با بیان اینکه ما باید فرصت های 
نقش آفرینی زنان در عرصه های علمی 
و اجتماعی را فراهم کنیم تصریح کرد: 
پویایی جامعه زمانی اتفاق می افتد که 
خانواده ها پویا شوند و پویایی خانواده 
در گرو پویایی زنان و مادران خانواده 
است. زمانی که همه این موضوعات را 
در کنار هم و به صورت جامع بنگریم، 

می توانیم آثار رشد و پیشرفت را در جامعه 
شاهد باشیم. وی با یادآوری وضعیت 
بوروکراسی اداری حوزه صنعت در سده 
گذشته و نقص هایی که در این زمینه 
وجود دارد، اذعان کرد: امروزه شرکت های 
دانش بنیان فرصتی را در جامعه و برای 
ملت ها و کشورها ایجاد کردند که اگر به 
درستی از آن استفاده شود، می توان تمام 
عقب ماندگی های گذشته را جبران کرد. 
قالیباف در ادامه با بیان اینکه زمانی که 
از حوزه فعالیت های دانش بنیان صحبت 
می کنیم یعنی به اصل هوشمندسازی، 
شفاف سازی و مردمی سازی اعتقاد داریم 
و می دانیم که این نسل جدید با کمک  
فناوری می تواند نابرابری ها و ناعدالتی ها 
و فساد را پایان دهد تاکید کرد: مقاومت ها 
در مقابل شرکت های دانش بنیان ریشه 
در همین قدرت این شرکت ها دارد. وی 
اضافه کرد: ما باید به اقتصاد دولتی نیز 
پایان دهیم و هیچ افقی از پیشرفت 
را در آینده نخواهیم دید مگر آنکه از 
دانش بنیان  شرکت های  ظرفیت های 
استفاده کنیم. رئیس قوه مقننه بیان کرد: 
. ما معتقدیم که اگر زنجیره فعالیت این 
مجموعه ها کامل نباشد و زیرساخت های 

لازم در حوزه علم و فناوری و منابع مالی 
فراهم نشود و بوروکراسی را کنترل نکنیم، 
به کمک هوشمندسازی، شفاف سازی 
و مردمی سازی نمی توان مجموعه های 
فعال و پویای دانش بنیان داشته باشیم. 
رئیس مجلس با بیان اینکه عرصه و نسل 
رقابت است، اضافه کرد: در این عرصه 
مکان موضوعیت ندارد و فرصت برای 
همه فراهم است، شاید در حوزه تحریم 
محدودیت هایی برای برخی حوزه ها 
وجود داشته باشد که ما بر همین مبنا 
در مجلس یازدهم مساله رفع تحریم و 
خنثی سازی تحریم ها را دنبال می کنیم 
و هسته خنثی سازی تحریم ها را فعالیت 
شرکت های دانش بنیان با تکیه بر ظرفیت 
جوانان می دانیم. وی اظهار داشت: با 
توجه به جمعیت کشور، افق آینده کمی 
نگران کننده است اما بدانید که بزرگ ترین 
سرمایه را در بین کشورهای دنیا داریم و 
از نعمت جوانی مبتنی بر دانش اعم از 
جوانان زن و مرد در همه ابعاد برخورداریم 
و مسئولان باید به این موضوع توجه داشته 
باشند. رئیس مجلس تصریح کرد: ما امروز 
در مجلس بین وظیفه قانون گذاری و 

نظارت، اولویت را نظارت قرار دادیم.

رئیس مجلس:     

افق آینــده کمـــی نگران کننـــده است   
  بزرگ ترین سرمایه را در بین کشورهای دنیا داریم


